



C-IV/143/A.1

15 تشرين الأول/أكتوبر 2021

اللجنة الدائمة

لشؤون الأمم المتحدة

مشروع جدول الأعمال

1. إقرار جدول الأعمال

2. الموافقة على المحضر الموجز لدورة اللجنة الافتراضية التي عُقدت ضمن إطار الجمعية العامة الـ142 للاتحاد البرلماني الدولي (نيسان/أبريل / أيار/مايو 2021)

3. حملة التلقيح العالمية لإنهاء جائحة كوفيد-19: دروس من منظمة الصحة العالمية ومنظمة التجارة العالمية

إنّ عدم المساواة في الحصول على لقاح كوفيد-19، مع غضّ النظر عن أكثرية سكان البلاد النامية، يوفر توضيحًا لنظام متعدد الأطراف بحاجة إلى الإصلاح. وعلى الرغم من مطالبة العديد من الناس بإعلان اللقاح "منفعة عامة عالمية"، لم يحصل ذلك.

تمّ التقصير في المبادرات المتخذة لتيسير التوزيع العالمي للقاحات وتقاسم صنعه.

جعلت حقوق الملكية الفكرية لشركات الأدوية المصنعة للقاحات من الصعب على البلدان النامية إنتاج الكميات الكبيرة اللازمة لتلبية الطلب الحالي على مليارات الجرعات، والقيام بذلك بتكلفة منخفضة.

ستتضمن الجلسة محادثة مع ممثلي منظمة الصحة العالمية ومنظمة التجارة العالمية حول دور وكالاتهم في حملة التلقيح العالمية.



4. تقرير الأمين العام للأمم المتحدة حول جدول أعمالنا المشتركة

شمل الإعلان المعتمد في الاجتماع الرفيع المستوى المعقود في أيلول/سبتمبر 2020 بمناسبة الذكرى السنوية الخامسة والسبعين للأمم المتحدة (قمة UN75) اثني عشر التزامًا بمواجهة التحديات العالمية العاجلة في إطار أقوى متعدد الأطراف. وتهدف هذه الالتزامات، المسماة "جدول أعمالنا المشترك"، إلى إعادة ضبط الجهود العالمية الرامية إلى الوصول إلى عالم أكثر استدامة وعدلاً وسلامًا حيث تقود الأمم المتحدة المسار.

بعد إجراء مشاورات مع البرلمانات وغيرها من أصحاب المصلحة، أصدر الأمين العام للأمم المتحدة في أيلول/سبتمبر 2021، تقريرًا رئيسيًا مع توصيات عن كيفية تنفيذ جدول أعمالنا المشترك. وأضاف الأمين العام، ضمن جملة من الأمور الأخرى: "سأبحث أيضًا في خيارات لتعزيز المساهمة البرلمانية في الأمم المتحدة، بالعمل مع شركائنا الحاليين."

ستتضمن هذه الجلسة عرضًا لتقرير الأمين العام للأمم المتحدة حول جدول أعمالنا المشترك، مع التركيز بشكل خاص على الطرق والوسائل التي يمكن للبرلمانات من خلالها المساهمة في النتائج السياسية للأمم المتحدة وتنفيذها.

5. الانتخابات

- (أ) انتخابات ملء الشواغر الحالية في المكتب
- (ب) انتخاب رئيس اللجنة ونائبه

6. ما يستجد من أعمال.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

143rd IPU Assembly

Madrid, Spain
26-30 November 2021



Standing Committee on
United Nations Affairs

C-IV/143/A.1
15 October 2021

Draft agenda

1. **Adoption of the agenda**
2. **Approval of the summary record of the Committee's virtual session held during the 142nd IPU Assembly (April 2021)**
3. **The global vaccination campaign to end the COVID-19 pandemic: lessons from the WHO and WTO**

Unequal access to the COVID-19 vaccine worldwide, with most people in developing countries left far behind, provides a clear illustration of a multilateral system in need of reform. Though many people called for the vaccine to be declared a "global public good", that has not happened.

Initiatives created to facilitate the global distribution of vaccines and the sharing of vaccine-making technologies have fallen far short of the mark. The strongly-held intellectual property rights of vaccine-making pharmaceutical companies have made it difficult for developing countries to produce the large quantities needed to meet current demand for billions of doses, and to do so at low cost.

This session will feature a discussion with WHO and WTO representatives on their agencies' role in the global vaccination campaign.

4. **The UN Secretary-General's Report on Our Common Agenda**

The Declaration adopted at the September 2020 High-Level Meeting on the occasion of the UN 75th Anniversary (UN75 Summit) included twelve commitments to tackle urgent global challenges within a stronger multilateral framework. Named "Our Common Agenda", these commitments aim to reset global efforts towards a more sustainable, just and peaceful world with the United Nations leading the way.

Following consultations with parliaments and other stakeholders, in September 2021 the UN Secretary-General issued a major report with recommendations on how to implement Our Common Agenda. Among other things, the Secretary-General notes: "I will also explore options to enhance parliamentary input at the United Nations, working with our existing partners."

This session will feature a presentation of the UNSG's Report on Our Common Agenda, with a particular focus on the ways and means by which parliaments can contribute to UN political outcomes and their implementation.

5. **Elections**
 - (a) Elections to fill existing vacancies on the Bureau
 - (b) Election of the President and Vice-President of the Committee
6. **Any other business**

#IPU143